
مرکز آمار اعلام کرد

نرخ رشد اقتصادی با نفت ۳.۴ درصد؛ 
بدون نفت ۲.۳ درصد

گزارش شــاخص کلیــدی اقتصاد ایران 
در تابســتان ۱۴۰۳، حاکــی از رشــد 
اقتصادی نفتی و رشــد  ۳.۴ درصــدی 
۲.۳ درصدی اقتصاد بدون نفت اســت. 
همچنیــن در ایــن فصل تورم ســالانه 
کالاهــا و خدمــات مصرفی کل کشــور 
به ۳۴.۲ درصد رســیده است.به گزارش 
ایســنا، مرکز آمار ایران طی گزارشــی، 
شــاخص های کلیدی اقتصــاد ایران در 
تابســتان ۱۴۰۳ را منتشــر کرده که بر 
اساس آن، در فصل تابستان ۱۴۰۳ نرخ 
بیکاری جمعیت ۱۵ ســاله و بیشتر۷.۵  
درصد بوده اســت که نســبت به فصل 
تابســتان سال گذشته، ۰.۴ واحد درصد 
کاهش داشته اســت.همچنین، محصول 
ناخالــص داخلی بدون نفــت به قیمت 
ثابــت ســال ۱۴۰۰ در فصل تابســتان 
۱۴۰۳ به رقم دو هزار و ۲۲ همت رســیده است. در این فصل رشد اقتصادی با نفت و بدون 
نفت به ترتیب برابر با ۳.۴ و ۲.۳ درصد، بوده اســت.علاوه بر این، شــاخص قیمت کالاها و 
خدمات مصرفی کل کشــور در فصل تابســتان بر مینای سال ۱۴۰۰ به رقم ۲۶۰ رسیده که 
درصد تغییرات شــاخص در چهار فصل منتهی به تابســتان ۱۴۰۳ نسبت به دوره مشابه در 

سال قبل )نرخ تورم( ۳۴.۲، درصد بوده است.

وقوع فرونشست در ۳۵۹ دشت
وضعیت منابع آبی کشــور به دلیل 
کاهش شــدید بارش ها و برداشــت 
بی رویه از منابع زیرزمینی بحرانی تر 
شــده اســت. تا جایی که عیســی 
بــزرگ زاده، ســخنگوی صنعت آب 
کشور، نسبت به این موضوع هشدار 
داده و خواستار توجه ویژه مسئولان 
و مشارکت جدی مردم در مدیریت 
مصرف آب شــده اســت.به گزارش 
ایسنا، از مجموع ۶۰۹ دشت کشور، 
۴۲۲ دشــت در وضعیت ممنوعه یا 
ممنوعه بحرانی قــرار دارند و ۳۵۹ 
دشــت نیز دچار پدیده فرونشست 
زمین شــده اند، این شرایط بحرانی 
نتیجه کاهش بارش ها و برداشت های 
بی رویه از منابع زیرزمینی است که 
زیســت بوم کشور را در معرض خطر 
جــدی قــرار داده اســت.آنطور که 
سخنگوی صنعت آب تاکید کرده در 
حال حاضر بســیاری از دشت های کشور در وضعیت قرمز و غیرقابل قبول قرار دارند و این موضوع 
به زیســت بوم کشور آسیب جدی وارد می کند، بنابراین، ما نیازمند تغییر سبک زندگی و بازنگری 
در نحوه بهره برداری از منابع آبی هستیم، به ویژه در مورد آب های سطحی که مستقیماً تحت تأثیر 

بارش های لحظه ای قرار دارند. در عین حال، مسائل دیگری نیز وجود دارد.

قیمت نفت در ســال ۲۰۲۴، کاهش سه 
درصدی داشــت و تحت تاثیر توقف روند 
احیــای تقاضا در دوران پســاکرونا، رکود 
اقتصاد چیــن و تولید بالاتــر نفت خام، 
برای دومین سال متوالی کاهش یافت.به 
گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت، 
روز ســه شــنبه که آخرین روز معاملات 
سال ۲۰۲۴ بود، با ۶۵ سنت معادل ۰.۸۸ 
درصد افزایش، در ۷۴ دلار و ۶۴ سنت در 
هر بشکه بسته شد. بهای معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا، با ۷۳ ســنت 
معادل ۱.۰۳ درصــد افزایش، در ۷۱ دلار 
و ۷۲ ســنت در هر بشکه بسته شد.نفت 
برنت که سال ۲۰۲۳ را در قیمت ۷۷ دلار 
و چهار ســنت به پایان رسانده بود، سال 
۲۰۲۴ را با سه درصد کاهش به پایان برد 

اما وست تگزاس اینترمدیت آمریکا نسبت به قیمت نهایی سال ۲۰۲۳، تغییر چندانی 
نداشت.بهای معاملات نفت برنت در سپتامبر، برای نخستین بار از دسامبر سال ۲۰۲۱، 
زیر ۷۰ دلار در هر بشــکه بسته شــد و نفت برنت، در سال ۲۰۲۴، بسیار پایین تر از 
رکوردهای بالای چند سال گذشته معامله شد زیرا بهبود تقاضا پس از دوران کرونا و 
شــوک قیمت جنگ روسیه در اوکراین در سال ۲۰۲۲، ضعیف شد.طبق نظرسنجی 
ماهانه رویترز، نفت در ســال ۲۰۲۵، تحت تاثیر تقاضای ضعیف چین و رشد عرضه 
جهانی، احتمالا در حدود ۷۰ دلار در هر بشکه معامله خواهد شد و تلاش های اوپک 
پــلاس برای تقویت بازار را تضعیف می کند.دورنمای تقاضای ضعیف تر چین، اوپک و 
آژانس بین المللی انرژی را ناچار کرد در پیش بینی های خود از رشــد تقاضا برای نفت 

در ســال های ۲۰۲۴ و ۲۰۲۵ بازنگری کنند 
و رشد کمتری را تخمین بزنند.طبق گزارش 
اداره اطلاعات انرژی آمریکا، تولید نفت آمریکا 
در اکتبــر، ۲۵۹ هزار بشــکه در روز افزایش 
یافــت و به رکورد ۱۳.۴۶ میلیون بشــکه در 
روز رســید. تولید این کشور در سال ۲۰۲۵، 
به رکورد جدید ۱۳.۵۲ میلیون بشکه در روز 

صعود کرد.
دورنمای اقتصادی و رگولاتوری پس از اینکه 
سیاستگذاران بانک مرکزی آمریکا در دسامبر، 
روند آهســته تر کاهش نرخ بهره برای مبارزه 
با تورم لجام گســیخته را پیش بینی کردند، 
سرمایه گذاران به نظاره دورنمای کاهش تولید 
فدرال رزرو آمریکا برای سال ۲۰۲۵ خواهند 
نشســت. نرخ بهره پایین تر، رشد اقتصادی را 
تقویت کرده و از تقاضا برای انرژی پشتیبانی 
می کند.بعضی از تحلیلگران همچنان بر این باورند که عرضه ممکن اســت در سال 
آینده بر اساس سیاست های دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب آمریکا، محدودتر 
شود. وی خواســتار آتش بس فوری در جنگ میان روسیه و اوکراین شده و ممکن 
است مانند دوره قبل، صادرات اعضای اوپک پلاس را هدف تحریم قرار دهد.بر اساس 
گزارش رویترز، در این بین، منابع آگاه با اســتناد به آمار موسســه امریکن پترولیوم 
اعلام کردند ذخایر نفت آمریکا در هفته گذشــته کاهش یافت اما ذخایر سوخت این 
کشور افزایش داشت. ذخایر نفت آمریکا در هفته منتهی به ۲۷ دسامبر، به میزان ۱.۴ 
میلیون بشــکه کاهش یافت و ذخایر بنزین، ۲.۲ میلیون بشکه و ذخایر سوخت های 

تقطیری، ۵.۷ میلیون بشکه رشد کرد.

نظرسنجی نشان داد که فعالیت های تولیدی چین در ماه دسامبر به سختی رشد کرد، 
اگرچه خدمات و ساخت وســاز بهبود یافتند که نشان می دهد سیاست محرک های 
اقتصــادی در برخی از بخش ها نفوذ می کند، زیرا اقتصاد برای ریســک های تجاری 
جدید آماده می شود.به گزارش ایسنا، شاخص مدیران خرید دفتر ملی آمار چین، از 
۵۰.۳ در ماه قبل به ۵۰.۱ در ماه دســامبر کاهش یافت و میانگین پیش بینی ۵۰.۳ 
در نظرســنجی رویترز را از دســت داد.اقتصاد ۱۸ تریلیون دلاری چین با توجه به 
مصرف و سرمایه گذاری ضعیف و بحران طولانی املاک برای بهبودی از بیماری همه 
گیر تلاش کرده اســت. با این حال، سیاست گذاران امیدوارند که تدابیر مالی و پولی 
اخیر باعث چرخش در بازار املاک شــود، که اقتصــاد بزرگ را تحت تأثیر قرار داده 
است.بهبود تقاضای داخلی می تواند به نفع تولیدکنندگان در بحبوحه رکود اقتصادی 
جهانی باشد و تأثیر تعرفه های جدید پیشنهادی دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب 
ایالات متحده بر کالاهای چینی را کاهش دهد.زیرشاخص سفارشات جدید تولیدی 
در این ماه به ۵۱ افزایش یافت که بالاترین ســطح هشت ماهه و از ۵۰.۸ در نوامبر 
بود. اما سفارشــات صادراتی جدید، اشتغال، زیرشاخص های قیمت کارخانه، همگی 
در محدوده منفی باقی مانده اند.داده های ترکیبی تولید صنعتی و خرده فروشــی در 

ماه نوامبر منتشر شــده در اوایل این ماه نشان می دهد که بهبود اقتصادی پایدار در 
سال ۲۰۲۵ برای پکن چقدر چالش برانگیز خواهد بود. مشاوران دولتی چین  توصیه 
می کنند که هدف رشد حدود ۵ درصدی را در سال آینده حفظ کنند. شاخص مدیران 
خرید غیر تولیدی، که شامل ســاخت وساز و خدمات می شود، پس از کاهش آن به 
۵۰ در ماه نوامبر، در این ماه به ۵۲.۲ افزایش یافت.ترامپ وعده داده اســت که تعرفه 
۱۰ درصدی بر کالاهای چینی وضع خواهد کرد تا پکن را مجبور به توقف قاچاق مواد 
شیمیایی ساخت چین کند. او همچنین طی مبارزات انتخاباتی خود، تعرفه های بیش 
از ۶۰ درصد بر کالاهای چینی را تهدید کرد که خطر رشــد بزرگی را برای بزرگترین 
صادرکننده کالا در جهان به همراه داشــت.بانک جهانی هفته گذشته پیش بینی های 

خود را برای رشد اقتصادی چین برای سال های ۲۰۲۴ و ۲۰۲۵ افزایش داد، اما هشدار 
داد که کاهش اعتماد خانواده ها و کسب و کارها، همراه با مشکلات در بخش املاک، 
بر رشد اقتصادی در سال آینده تأثیر می گذارد. این بخش در اوج خود در سال ۲۰۲۱، 
حدود یک چهارم اقتصاد را به خود اختصاص داد.شاخص مدیران خرید ترکیبی رسمی 
دسامبر چین که شامل فعالیت های تولیدی و خدماتی است، در ماه دسامبر به ۵۲.۲ 
افزایش یافت که از ۵۰.۸ یک ماه قبل بود.رویترز گزارش کرد که کارشناســان اظهار 
کردند که افزایش حمایت از سیاست در پایان سال به وضوح موجب تقویت رشد کوتاه 
مدت شده است اما احتمالاً این افزایش دوام نخواهد آورد، زیرا ترامپ احتمالاً تهدید 
تعرفه های خود را در ســال آینده دنبال خواهد کرد و عدم تعادل ســاختاری مداوم 

همچنان بر اقتصاد تأثیر می گذارد.
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سخنگوی دولت گفت: با اجرای پویش ۲ درجه کمتر، ۳۰ میلیون مترمکعب در مصرف گاز صرفه جویی شده است.به گزارش خبرگزاری مهر، فاطمه مهاجرانی 
سخنگوی دولت بیان کرد: با اجرای پویش دو درجه کمتر، صرفه جویی های قابل توجه ای در کشور صورت گرفت، به طوری که ۵ درصد در مصرف برق و ۳ درصد 

در مصرف گاز صرفه جویی شد، با اجرای این پویش ۳۰ میلیون مترمکعب هم در مصرف گاز صرفه جویی شده است.
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صرفه جویی ۳۰ میلیون مترمکعبی گاز با پویش ۲ 
درجه کمتر
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۲۷ میلیون نفر نیروی کار فعال 
در کشور

براســاس گزارش مرکز آمار ایران، در تابستان امسال نرخ بیکاری جمعیت 
۱۵ ســاله و بیش تر ۷.۵ درصد بوده اســت که نسبت به فصل تابستان سال 
گذشته ۰.۴ درصد کاهش داشته است.به گزارش ایسنا، بر اساس نتایج طرح 
آمارگیری نیروی کار مرکز آمار ایران در فصل تابستان ۱۴۰۳ جمعیت فعال 
۱۵ ســاله و بیشتر کشور ۲۷.۱ میلیون نفر بوده است که از این تعداد ۲۵.۱ 
میلیون نفر  آن را شــاغلان و دو میلیون نفر را بیکاران تشــکیل می دهند.

همچنین، نرخ مشارکت اقتصادی جمعیت ۱۵ ساله و بیش تر نسبت در فصل 
تابســتان امسال ۴۱.۷ درصد است. همچنین این شاخص در فصل تابستان 
۱۴۰۳ در نقاط شــهری و روستایی به ترتیب ۴۱.۳ و ۴۲.۸ درصد و در بین 
مردان و زنان به ترتیب ۶۸.۸ و ۱۴.۶ درصد بوده اســت. علاوه بر این، سهم 
شــاغلان ۱۵ ساله و بیش تر در بخش خدمات ۵۲.۱ درصد در بخش صنعت 
۳۳.۳ درصد و در بخش کشــاورزی ۱۴.۵ درصد بوده است. نرخ بیکاری نرخ 
بیکاری جمعیت ۱۵ ساله و بیشتر ۷.۵ درصد بوده است که نسبت به فصل 
تابستان سال گذشــته ۰.۴ درصد کاهش داشته است. این شاخص در بین 
مــردان ۶.۱  درصد و در بین زنان ۱۴.۲ درصد بوده اســت. همچنین، نرخ 
بیکاری جوانان ۱۸ تا ۳۵ ساله ۱۴.۸ درصد بوده که نسبت به فصل تابستان 
گذشته، ۰.۲ درصد کاهش داشته است. این شاخص در نقاط شهری ۱۵.۶ و 

در نقاط روستایی ۱۱.۶ درصد بوده است.

روش نوین محققان کشور برای 
درمان تومورهای سرطانی

جمعی از مهندســان دانشگاه های یکی از شــرکت های فناور بعد از طراحی 
و ساخت دســتگاهی برای تولید داروهای نوترکیب و بیولوژیکی، با ساخت 
دســتگاه الکتروکموتراپی، روش نوینی را برای درمان تومورهای ســرطانی 
عرضــه کردند که علاوه بر آنکه عوارض ناشــی از شــیمی درمانی را ندارد، 
موجب رهاســازی دارو در منطقه تومور شــده و از نابودی سلول های سالم 
جلوگیری می کند.به گزارش ایســنا، این شرکت دانش بنیان با پژوهشگران 
و متخصصیــن مجرب خود تــلاش می کند تا روش های نویــن و مؤثر در 
بخش علوم پایه زیســتی، درمانی، توانبخشی و توان افزایی ذهن را در حوزه 
زیســت الکترومغناطیس و با پشتوانه سال ها تحقیقات علمی عرضه کند.در 
سال های پیشــین، این گروه پژوهشــی-تولیدی، با انجام پژوهش هایی در 
حیطه جدیدترین روش های زیســتی، ضمن تولید محصولات آزمایشگاهی 
و کاربردی، ارتقاء آنها را نیز در دســتور کار خود قرار داد و از ســال ۱۳۸۴ 
تاکنــون، با هدف ارائه روش های مؤثر، آســان، ایمــن و ارزان به مطالعه در 
مورد ســامانه های زیست الکترومغناطیســی و به طور خاص، کاربرد آن در 
درمان تومورهای ســرطانی پرداخته  اســت. طراحی و تولید ســامانه های 
آزمایشــگاهی در حوزه زیســت الکترومغناطیس با اهداف مذکور، از دیگر 
دستاوردهای این شرکت است. امینه محمدی مقدم، مسؤول بخش تحقیق 
و توسعه این شــرکت در گفت وگو با ایسنا، تولید دستگاه الکتروپوریشن و 
الکتروکموتراپی را از دستاوردهای این شــرکت عنوان کرد و افزود: انتقال 
مولکول های بیولوژیکی مانند DNA، RNA یا پروتئین ها به سلول های زنده 
ابــزار مهمی برای مطالعه عملکردهای بیولوژیکی این مولکول ها به شــمار 
می رود و الکتروپوراســیون یــا الکتروپوریشــن )Electroporation( روش 
مناســب برای وارد کردن مولکول های خارجی به ســلول ها است؛ چرا که 
تراواســازی الکتریکی با تشکیل منافذ گذرا در غشــای سلولی با استفاده 
از پالس های الکتریکی، امکان انتقال ماکرومولکول ها، داروها یا اســیدهای 
نوکلئیــک به محیط درون ســلولی را می دهد و این فرآیند با اســتفاده از 
دستگاه الکتروپوریشن انجام می شود.وی با بیان اینکه دستگاه الکتروپوریشن 
در زمینه های مختلفی از جمله درمان سرطان )الکتروکموتراپی(، کشاورزی، 
مطالعات دارویی و واکســن کاربرد دارد، اظهار کرد: دستگاه الکتروپوریشن 
در زمینه تولیــد داروهای بیولوژیک و نوع ترکیب، تولید گیاهان تراریخته، 
مهندســی ژنتیک و ژن درمانی سلول درمانی به کار می رود.محمدی مقدم 
ادامه داد: برای انجام این فرآیند ابتدا محلول آب مقطر یا بافر الکتروپوریشن 
و سلول به همراه DNA، پروتئین یا دارو به درون کووت الکتروپوریشن ۲ یا 
۴ میلی متری انتقال  داده می شود و سپس کووت الکتروپوریشن درون کووت 
هولدر دســتگاه الکتروپوریشن قرار  می گیرد و بعد از آن با توجه به پروتکل 
سلول مد نظر، دســتگاه الکتروپوریشن تنظیم می شود و انتقال مولکول یا 
ماکرومولکول به درون سلول توسط سیستم الکتروپوریشن صورت می گیرد.

مســؤول بخش تحقیق و توسعه این شرکت با با بیان اینکه این دستگاه به 
صورت سیستم کامل تحویل مشــتری داده می شود، خاطر نشان کرد: در 
حال حاضر بسیاری از مؤسسات دستگاه الکتروپوریشن برند خارجی دارند 
که با بروز کوچکترین مشکلی، دســتگاه کار نمی کند، ضمن آنکه قطعات 
آن در ایران موجود نیســت و دستگاه سال ها بی استفاده باقی  می ماند، ولی 
دستگاه تولیدی شرکت ما علاوه بر تضمین کیفیت، در صورت بروز هر گونه 
مشکل، از مشتریان پشتیبانی خواهد کرد.به گفته وی، این دستگاه توسط 
جمعی از دانشــجویان و اساتید دانشگاه های مطرح از جمله تربیت مدرس، 
امیرکبیر، شهید بهشتی و … ســاخته و پشتیبانی می شود.وی با اشاره به 
طراحی و ســاخت دستگاه الکتروکموتراپی از سوی این شرکت، یادآور شد: 
الکتروکموتراپی روشــی ترکیبی از الکتروپوریشن و داروی شیمی درمانی و 
یک روش درمانی موضعی اســت که اســاس آن بر تشکیل منفذ به وسیله 
جریان الکتریکی در غشــای سلول و دارورســانی از طریق این منافذ است. 
این عمل باعث نفوذ و تجمع سریع تر و آسان تر مواد آبدوست بلومایسین و 
سیس پلاتین و غیره شده و همچنین میزان اثرگذاری آنها را بالا می برد.وی 
تاکید کرد: بیش از ۲۵ ســال است که تحقیقات در زمینه الکتروکموتراپی 
شــکل گرفته و این نوع درمان امروزه در گایدلاین های کشورهای اروپایی 
مانند آلمان و انگلیس وارد شــده و در بیش از ۱۰۰ مرکز مورد اســتفاده 
قرار گرفته اســت؛ چــرا که در حال حاضــر الکتروکموتراپی به عنوان یک 
درمان مؤثر برای درمان انواع تومورهای ســطحی و همچنین برای برخی از 

تومورهای عمیق شناخته شده است.

گزیده خبر پنجمین ســالگرد شهادت سپهبد حاج قاسم سلیمانی

رهبرانقلاب:شهیدسلیمانیایرانراحرماطلاقمیکرد

بازارشکلاتازبیتکوین
سبقتگرفت

بازدید نماینده رئیس جمهور از مرکز 
پرورش ماهیان خاویاری در آستارا

کاکائو برای دومین ســال در صدر جدول کالاهای جهانی قرار گرفت.به گزارش ایسنا، بازار کاکائو در سال 
۲۰۲۴ تغییرات ناگهانی و شدید را تجربه کرد که با رکوردهای بالا، افت شدید و چالش های اساسی مواجه 
شــد که نشان می دهد این نوسان ممکن است تمام نشده باشد.کاکائو به عنوان بهترین کالای سال ظاهر 
شــده است و حتی از افزایش قیمت بیت کوین نیز پیشی گرفته است. این عملکرد قابل توجه، اهمیت آن 
را در تجارت جهانی نشــان می دهد. قیمت های آتی کاکائو در ۱۸ دسامبر ۲۰۲۴، در ایالات متحده به ۱۲ 
هزار و ۶۴۶ دلار در هر تن رسید که یک افزایش بسیار زیاد سه برابری در سال ۲۰۲۴ بود. این رالی عمدتاً 

ناشی از شرایط.....

رفع ناترازی گاز ۴۵ میلیارد دلار می طلبد

حل مشکل کارت های سوخت با توسعه 
زیرساخت ها

نایب رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو تهران عنوان کرد
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قیمت نفت در ۲۰۲۴ سقوط کرد

بهبود اقتصادی برای چین چالشی شد
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پنجمین ســالگرد شهادت سپهبد حاج قاسم سلیمانیگزیده خبر

رهبرانقلاب:شهیدسلیمانیایرانراحرماطلاقمیکرد
دیدار اعضای تشکل »صدای 

ملت« با رئیس جمهوری

شــامگاه سه شــنبه - ۱۱ دی - جمعی از اعضای تشکل »صدای ملت« با حضور در 
نهاد ریاســت جمهوری با مسعود پزشکیان دیدار و گفت وگو کردند.به گزارش ایسنا، 
تشــکل »صدای ملت« با هدایت علی مطهری نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی 
و از چهره های میانه روی جریان اصولگرایی، نخســتین بار در آستانه انتخابات نهمین 
دوره مجلس شــورای اسلامی و در دوران ریاســت جمهوری محمود احمدی نژاد در 
حالی اعلام موجودیت کرد که با شــعار »انتقاد از دولت« از جبهه متحد اصولگرایان 
منشــعب شده بود.این ائتلاف در انتخابات مجلس شورای اسلامی دوره دهم و دوره 
دوازدهم نیز فهرست کاندیداهای مورد حمایت خود را در حوزه انتخابیه تهران، ری، 
اسلام شــهر، شمیرانات و پردیس منتشر کرد و در این دو دوره انتخابات حضور فعال 
داشــت.رئیس جمهوری پیش از این با اعضای انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها، 
اعضای شــورای مرکزی خانه احزاب، اعضای فراکســیون امید مجلس دهم، اعضای 
ارشد حزب موتلفه اسلامی، اعضای هیئت رئیسه جبهه اصلاحات و جمعی از اعضای 

جبهه پایداری دیدار و گفت وگو کرده است.

سردار نقدی: حضور ما در سوریه 
عاقلانه ترین تصمیم بود

معــاون هماهنگ کننده ســپاه گفت: 
داعــش به تعبیر رهبــر انقلاب، بمبی 
در میان امت اسلامی است در حقیقت 
مأموریــت آن ها کمرنــگ کردن موج 
اســلام خواهی در غرب بود لذا حضور 
ما در ســوریه، عاقلانه تریــن تصمیم 
بود.به گزارش خبرگزاری مهر، ســردار 
محمدرضا نقدی معاون هماهنگ کننده 
ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی، در 
مراســم گرامیداشت ســالگرد سردار 
شــهید حاج قاســم سلیمانی و ۴۳ شــهید والامقام بانک ســپه، بر ضرورت مطالعه 
وصیت نامه سردار ســپهبد شهید حاج »قاسم ســلیمانی« تأکید کرده و با اشاره به 
مخاطبان وصیت نامه این شــهید والامقام اعم از مجاهدان منطقه، ملت ایران، مردم 
کرمان، سیاســیون، نیروهای مســلح و مراجع و علما اظهار داشت: شهید حاج قاسم 
سلیمانی به همه مخاطبان وصیت نامه خود، یک توصیه می کند که آن توصیه پایداری 
در تبعیت از ولایت فقیه اســت؛ چراکه این چکیده فکر شهید سلیمانی و رمز ساخته 
شــدن شخصیتی همچون این شهید والامقام است؛ چون شهید سلیمانی حقیقت را 
فهمید، راه درســت را تشــخیص داد و به آن پایبند بود؛ بنابراین جز در خانه ولایت، 
جای دیگری نمی رفت و ما فرماندهان شجاع زیادی داریم که همچون شهید سلیمانی 
فکر می کنند.معاون هماهنگ کننده سپاه با بیان این که شهید حاج قاسم سلیمانی در 
دفاع مقدس بســیار دلیر و ایثارگر بوده و در خطرناک ترین صحنه ها نیز خودش جلو 
بود، گفت: در عملیات کربلای پنج، در میان باران آتش، شــهید سلیمانی حاضر نشد 
چند کیلومتر عقب تر برای شرکت در جلسه قرارگاه برود؛ چراکه می گفت این جا آتش 
سنگین اســت و من باید کنار بچه ها بمانم.ســردار نقدی بیان داشت: ما فرماندهان 
زیادی داریم که بیش ۴۰ ســال گذشــته، صحنه رزم، دفاع و در صحنه بودن را رها 
نکرده و در خط ولایت مستحکم ایستاده اند؛ حاج قاسم ساده زیست و پاک زیست بود و 
بیت المال و حقوق مردم را پاس می داشت و فرماندهان این چنینی داریم؛ اما آن چیزی 
که حاج قاسم را نسبت به دیگر فرماندهان متمایز کرد، این بود که او همه آبروی خود 
را پای اســلام گذاشت و زمانی به جبهه مبارزه پای گذاشت که برخی او را شماتت و 
متهم به دفاع از دیکتاتوری اســد کردند؛ حتی برخی از مسئولان نیز سخنرانی کرده 
و حضور در ســوریه و مجاهدت های مدافعان حرم را کار غلطی برشــمردند.وی ادامه 
داد: شــهید حاج قاسم ســلیمانی در این فضایی که شماتت می شد، به جبهه ای وارد 
شــد که براساس محاسبات نظامی، یک جبهه ۱۰۰ درصد شکست خورده بود؛ یعنی 
نه امیدی به پیروزی بود و نه پشت گرمی وجود داشت و باید شهادت طلبانه به میدان 
می رفت؛ این یعنی گذاشتن همه آبرو؛ حاج قاسم هم آبروی سیاسی خود را گذاشت 
چراکه می گفتند او می رود و از یک دیکتاتور دفاع می کند و هم آبروی نظامی خود را 
در جایی گذاشت که شکست در آن قطعی بود؛ بنابراین خدا پاداش این آبرو دادن را 
آبروبخشیدن قرار داد.معاون هماهنگ کننده سپاه با اشاره به ضرورت حضور مستشاری 
جمهوری اسلامی ایران در سوریه، گفت: داعش به تعبیر رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
بمبی در میان امت اسلامی است؛ چراکه آمریکایی ها و صهیونیست ها روحیه مبارزه با 
ظلم در منطقه را در دست گرفته و جهت آن را تغییر دادند و ایران و شیعه را دشمن 
اصلی معرفی کردند؛ در حقیقت مأموریت آن ها کمرنگ کردن موج اســلام خواهی در 
غرب، با انجام اعمال شــنیع، ایجاد تفرقه در جهان اســلام و تحمیل جنگی دیگر به 
جمهوری اســلامی ایران بود؛ بنابراین حضور ما در سوریه، عاقلانه ترین تصمیم بود؛ 
چراکه ما می خواســتیم شر بزرگ را از سر امت اســلام کم کنیم و بعد از آن هم در 
ســوریه ماندیم تا این اتفاقات دوباره تکرار نشود.ســردار نقدی با اشاره به علت ترک 
خاک سوریه توسط جمهوری اسلامی ایران، تأکید کرد: وقتی ارتش آن کشور ظرفیت 
نداشت؛ لذا ما که به عنوان نیروی مستشاری حضور داشتیم، نمی توانستیم به زور از آن 
کشور دفاع کنیم؛ اما با وجود این اتفاقات، ما شکست نخورده ایم؛ بلکه انقلاب اسلامی 
روی نوار پیروزی اســت؛ چراکه جنگ یک بعد تاکتیکی و یک برد راهبردی دارد که 
دشــمن در هیچ کدام نتواسته موفق شود و هنوز جوانان غزه بعد از یک سال، از میان 
آوارها، از رژیم صهیونیستی تلفات می گیرند.معاون هماهنگ کننده سپاه گفت: دشمن 
فراتر از شکســت در ابعاد تاکتیکی و راهبردی، از بعــد نرم افزاری و ایدئولوژیکی نیز 
شکست خورده اســت؛ چراکه امروز دیگر هیچ حیثیتی ندارد؛ این میدان اصلی نبرد 
و مبارزه ما اســت؛ درحالی که لیبرال دموکراســی بی آبرو شده و شکست را پذیرفته 
اســت و آبرویی برای ادامه حکمرانی در دنیا برای آن نمانده است؛ لذا این مسئله، 
جبهه های دیگری را هم که از لحاظ تاکتیکی در آن ها مشکلاتی ایجاد شده است را 
احیاء می کند؛ به همین دلیل رژیم صهیونیستی تمام تجهیزات ارتش سوریه را نابود 

کرد، تا علیه آن استفاده نشود.

ریشه تمامی حملات در غرب آسیا، 
تداوم سیاست نسل کشی رژیم 

صهیونیستی در غزه است
مدیرکل خلیج فارس وزارت خارجه، حملات آمریکا 
و انگلیس بــه مناطق مختلفی از شــهر صنعا را به 
شدت محکوم کرد و گفت: ریشه تمامی حملات در 
منطقه غرب آســیا، تداوم سیاست نسل کشی رژیم 
صهیونیستی در غزه است.به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمد علی بک حملات گسترده آمریکا و انگلیس به 
مناطق مختلفی از شــهر صنعا را به شدت محکوم 
کرد و اینگونه اقدامات را در راستای حمایت از تداوم 
جنایات رژیم صهیونیســتی در غزه توصیف کرد.وی 

افــزود: تجاوزات نظامی مکرر آمریکا و انگلیس به خاک یمن، نقض آشــکار قوانین بین المللی و 
منشور ملل متحد و تجاوز آشکار به حاکمیت ملی و تمامیت سرزمینی یمن است.مدیرکل خلیج 
فارس وزارت امور خارجه، ریشه تمامی درگیری ها و حملات در منطقه غرب آسیا را تداوم سیاست 
نسل کشی رژیم صهیونیستی در غزه دانست و بار دیگر نسبت به پیامدهای منفی جنگ طلبی و 
آتش افروزی این رژیم برای صلح و امنیت منطقه ای و بین المللی هشــدار داد.وی همچنین تداوم 
حملات ماجراجویانه و تجاوزکارانه ائتلاف به رهبری ایالات متحده آمریکا به خاک یمن را با هدف 
ثبات زدایی در منطقه و تضعیف روند صلح و آتش بس میان گروه ها و کشورهای درگیر در بحران 
یمن معرفی کرد و آمریکا و انگلیس را مسئول مستقیم پیامدهای خطرناک و غیرقابل پیش بینی 

شرایط منطقه ای دانست.

الدیلمی: نیروهای مسلح یمن به 
اقدامات خود علیه رژیم صهیونیستی 

ادامه خواهند داد

ســفیر یمن در تهران گفت: نیروهای مســلح ما به اقدامات خود علیه رژیم صهیونیستی ادامه 
خواهنــد داد و ما هیچ ابایی از پشــتیبانی از مردم غزه نداریم.به گــزارش خبرنگار مهر، ابراهیم 
الدیلمی سفیر یمن در تهران در جمع خبرنگاران در پاسخ به مهر در مورد تجاوزات اخیر آمریکا 
به یمن، اظهار داشت: تهدیدات آمریکا تأثیری بر ما نخواهد داشت.وی افزود: نیروهای مسلح ما به 
اقدامات خود علیه رژیم صهیونیســتی ادامه خواهند داد و ما هیچ ابایی از پشتیبانی از مردم غزه 

نداریم و به حمایت های خود از مردم غزه ادامه می دهیم.

خانواده های شــهید ســپهبد حاج قاسم ســلیمانی و همراهانش، خانواده های شهدای 
تشــییع در سال ۹۸ و خانواده های شهدای حادثه تروریســتی سال گذشته  کرمان، با 
رهبر معظم انقلاب اســلامی دیدار کردند.به گزارش ایسنا، در آستانه  پنجمین سالروز 

شهادت شهید سپهبد حاج قاسم ســلیمانی فرمانده فقید نیروی قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی، خانواده های این شهید عزیز و همراهانش، خانواده های شهدای تشییع 
در ســال ۹۸ و خانواده های شهدای حادثه تروریســتی سال گذشته ی کرمان، با رهبر 

معظم انقلاب اســلامی دیدار کردند.در این دیدار که امروز - چهارشــنبه - دوازدهم 
دی ماه ۱۴۰۳ در حســینیه امام خمینی)ره( برگزار شده، جمعی از خانواده های معظم 

شــهدا، ایثارگران و فعالان حوزه ی مقاومت نیز حضور دارند.
گزیده بیانات حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی به شرح زیر است:

- ماه رجب ماه دعا عبادت و توســل است.
- مرقد شــهید ســلیمانی را هزاران نفر از راههای دور و نزدیک و حتی دیگر کشورها 

زیارت می کنند؛ این عزت، پاداش دنیوی خداوند به اخلاص اوســت.
- راهبرد همیشگی شهید ســلیمانی احیای جبهه مقاومت بود.

- دفاع از حریم های مقدس برای حاج قاســم ســلیمانی یک اصل بود؛ او ایران را هم 
اطلاق می کرد. حرم 

- عده ای از روی عدم تحلیل درست و عدم فهم درست و عدم شناخت لازم از مسائل 
تصور می کنند و به زبان می آورند و شــاید ترویج می کنند که با حوادث اخیر منطقه، 
خون هایی که در راه دفاع از حرم ریخته شــد، هدر رفت! خطای بزرگ و این اشــتباه 
بــزرگ را این ها می کنند؛ اگر این جان ها نمی رفتند و ایــن مبارزه انجام نمی گرفت و 
این حاج قاســم ســلیمانی توی کوه ها و بیابان های این منطقه با آن شــهامت حرکت 
نمی کــرد و دنبال خودش ]این شــهدا را[ نمی کشــاند، امروز از ایــن اعتاب مقدس 

نبود... خبری 
- ایــن را مطمئن باشــید. نه فقط از زینبیــه خبری نبود، از کربلا هــم خبری نبود، 
از نجــف هم خبری نبود. دلیلش سامراســت؛ در مورد ســامرا یک مقدار غفلت شــد. 
شــما دیدید حرم عسکریین علیهم الســلام را ویران کردند و ضریح شان را شکستند. 
چه کســانی؟ کیــا همان تکفیری ها با کمــک آمریکایی ها. همه جا همینجور می شــد 
اگــر چنانچه این دفاع انجام نمی گرفت. سرنوشــت این اعتــاب مقدس، این قبله های 
دل مردم مســلمان، سرنوشــت همون گنبد تخریب شده امام عســکری علیهم السلام 

می شد.
- خونــی که در راه حق ریخته بشــود هدر نمــی رود، بدانید اینهــا که امروز جولان 

میدهند زیر پای مومنان لگد مال می شــوند.
- حوادث این چندســال و مدافعان حرم نشان داد انقلاب اسلامی سرزنده است.

- برخی کشــورها اگر دچار اشــتباه بزرگ شــوند و عوامل ثبات و اقتدار خود را که 
همان جوان های مومن هســتند، از صحنه خارج کنند، همانند ســوریه خواهند شد.

- ســوریه متعلق به مردم سوریه است، کســانی که تعرض کردند یک روزی در مقابل 
رفت عقب خواهند  غیور سوری  جوانان 

- لبنان نماد مقاومت اســت، پیروز خواهد شــد، یمن نماد مقاومت است پیروز خواهد 
شد.

رئیس جمهور با اشــاره به آمار قاچاق 
روزانه ســوخت گفت: هر چه با خودم 
برای  کــه  می بینم  مــی روم  کلنجــار 
چنیــن هدر رفــت منابعی، پاســخی 
برای مــردم ندارم؛ جلوگیری از قاچاق 
سوخت و این شــکل هدر رفت ثروت 
کشــور، دســتور صریح رهبــر معظم 
انقلاب اســلامی و آزمون ولایت مداری 
گزارش  است.به  مســئولان  ما  یک یک 
ایسنا، مسعود پزشــکیان پیش از ظهر 
امروز سه شــنبه در جلسه ستاد مبارزه 
بــا قاچــاق کالا و ارز، با بیــان اینکه 
روال موجــود که باعث وقــوع قاچاق 
لیتر ســوخت  میلیون   ۱۰ روزانه چند 
شــده، یک فاجعه و گــواه ناکارآمدی 

اســت، اظهار داشــت: برای بنده نــه حتی به عنــوان رئیس جمهور، بلکــه به عنوان 
یک شــهروندی ایرانی نیز به هیچ وجه قابل قبول نیســت که بگویند از چرخه ای که 
تولید و توزیع آن در دســت خود ماســت، روزانه بین 2۰ تا ۳۰ میلیون لیتر سوخت 
قاچاق می شــود!رئیس جمهور برنامه ریزی های بلندمدت برای حل این مشــکل را نیز 
ناکارآمــد توصیــف کرد و با تاکید بــر اینکه باید ظرف کوتاهــی راهکارهای عملیاتی 
موثر بــرای رفع این معضــل طراحی کنیم، افــزود: وقتی چنین حجمی از ســوخت 
قاچاق می شــود و نمی توانیم جلوی آن را بگیریم، آیــا مردم از ما می پذیرند که برای 
مدیریــت مصرف انرژی، گاز و برق صنایع را قطع کنیم!پزشــکیان بــا تاکید بر اینکه 
راهکار موثر رفع این مشــکل این نیســت که سراغ کســانی برویم که به هر دلیل، در 
حلقه پایانی در شــکل گیری این معضل درگیر هســتند و با تهدید معاش آنها، مشکل 
دیگری ایجــاد کنیم، تصریح کرد: باید سرچشــمه های ایجاد ایــن وضعیت را اصلاح 
کنیــم؛ به رئیس ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ماموریــت می دهم که در یک بازه 
زمانی یک ماهه با برگزاری جلســات منظم و فشــرده، موضوع را به تناسب بخش های 
درگیر تقســیم، به شکل مجزا بررسی کارشناســانه کرده، منشا و ریشه های مشکل در 
هر بخش را شناســایی و بــرای آنها با کمک کارشناســان راهکارهای اجرایی طراحی 
کنند.رئیس جمهور اضافه کرد: از همه ظرفیت های کارشناســی از جمله دانشــگاهیان 

و دانشــجویان نیــز در این مســیر کمک 
بگیرید، چرا کــه ذهن آنها به دلیل عدم 
این وضعیت  درگیری در منافــع و مضار 
بهتر می تواند مســائل را بررسی و راهکار 
ارائــه دهد.رئیس جمهور بــا بیان اینکه 
پشــت  از  موضوع  ایــن  تکرار  جــای  به 
تریبــون باید به دنبال رفع ریشــه ای آن 
باشــیم، خاطرنشــان کرد: هر دستگاهی 
در حــوزه مســئولیت خــود در زمینــه 
جلوگیــری از اتلاف منابــع و ثروت های 
کشــور یک گام به جلو بردارد؛ به عنوان 
مثال، با جدیت برای شناســایی واحدها، 
خودروهــا، تجهیــزات و هــر بخــش و 
اما  دارد،  سوخت  ســهمیه  که  دستگاهی 
یا فعال نیســت، یــا نتیجــه فعالیت ها و 
تولیــدات آن به نســبت میزان ســوخت یارانه ای دریافتی به صرفه نیســت و یا به 

میزان مقــرر فعالیت ندارد، اقدام کنید.
پزشــکیان با تاکید بــر اینکه با اطمینان می گویم که قطعا جلوی این شــکل اتلاف 
و قاچــاق ثروت های کشــور را خواهیم گرفت، اظهارکــرد: حتما باید از روش های 
علمی تجربه شــده برای مدیریت بهینه و صحیح ســوخت بهــره بگیریم. نیت بنده 
اصلاح و ســامان بخشــیدن به وضعیت اداره کشور است و در این مسیر اصلا برایم 
مهــم نیســت که مثــلا در دور بعدی انتخابــات رای بیاورم یا نه! بــه امید خدا و 
بــا پشــتیبانی و همراهی مردم، حتمــا قوانین ناکارآمــد و غیرقابل اجرا را اصلاح 
و مشــکلات را رفع خواهیم کرددر این جلســه گزارش مفصلی از نحوه، مســیرها، 
میــزان و ریشــه های قاچاق روزانه بین 2۰ تا ۳۰ میلیون لیتر ســوخت از کشــور 
ارائه شد و دســتگاه های مرتبط نظرات و راهکارهای پیشــنهادی خود برای مقابله 
بــا آن را مطرح کردند.همچنین در پایان این جلســه که صد و ســی و ششــمین 
 ۴ جلســه ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز بود، مصوب شــد که بر مبنای تبصره 
مــاده ۱۸ قانون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز، هرگونه خرید، فــروش، حمل و نقل 
و نگهــداری »پوشــاک« و »آرد« خارج از ضوابــط تعیینی دولت تخلف محســوب 

می شود.

خبرنگاران  جمــع  در  آبادی  غریب 
گفتگوهــای  جدیــد  دور  گفــت: 
ایــران و ســه کشــور اروپایی ۱۳ 
ژانویــه برگزار می شــود.به گزارش 
آبادی  غریب  کاظــم  مهر،  خبرنگار 
در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: 
دور جدید گفتگوهای ایران و ســه 
۱۳ ژانویــه برگزار  کشــور اروپایی 
که  همانطور  داد:  ادامه  می شود.وی 
پیــش از این اشــاره کرده ایم آنچه 
که بین ایران و ســه کشور اروپایی 
می شــود  انجام  حاضــر  حــال  در 
مذاکره  و  اســت  رایزنی  و  گفتگــو 

. نیست

معاون هماهنگ کننده نیروی قدس سپاه با بیان اینکه شهید سلیمانی یکی از قربانیان تروریسم است، اظهار کرد: ترامپ با انجام این ترور بزرگترین 
خدمت را به جریان تروریسم کرد.به گزارش خبرنگار مهر، سردار ایرج مسجدی معاون هماهنگ کننده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
جمع خبرنگاران با بیان اینکه شهید سلیمانی یکی از قربانیان تروریسم است، اظهار کرد: ترامپ با انجام این ترور بزرگترین خدمت را به جریان تروریسم 
کرد.وی گفت: در آستانه پنجمین سالگرد شهادت شهید سپهبد سلیمانی قرار داریم و قرار است مراسم های باشکوهی در نقاط مختلف کشور از جمله استان کرمان در این زمینه برگزار 
شود.مسجدی با بیان اینکه شهید سلیمانی یکی از قربانیان ترور است گفت: مراسم امروز به منظور گرامی داشت یاد 2۳ هزار شهید ترور در کشور و رونمایی از دایرة المعارف آن برگزار 
شده است.وی با اشاره به مجاهدت های شهید سلیمانی در مبارزه با تروریسم در منطقه، گفت: ایشان یک الگو برای دنیا در ارتباط با مبارزه با تروریسم بودند.مسجدی با بیان اینکه شهید 
سلیمانی با مبارزه با تروریسم داعش و دیگر گروه های تروریستی امنیت را برای ایران و منطقه غرب آسیا ایجاد کردند، افزود: متأسفانه ایشان توسط رئیس جمهور وقت آمریکا قربانی ترور 

شد و و ترامپ با این اقدام، بزرگترین خدمت را به جریان تروریستی انجام داد.

ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: قرار است محمد شیاع السودانی نخست وزیر عراق اواخر هفته آینده برای 
دیدار و گفتگو با مقام های ارشد جمهوری اسلامی ایران به تهران سفر کند.به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل 
بقائی ســخنگوی وزارت امور خارجه در گفتگو با خبرنگاران اعلام کرد قرار است محمد شیاع السودانی نخست 
وزیر عراق اواخر هفته آینده برای دیدار و گفتگو با مقام های ارشــد جمهوری اسلامی ایران به تهران سفر کند.

به گفته بقائی این ســفر در راستای رایزنی های مستمر دو کشور برای گسترش مناسبات دوجانبه و مشورت در 
مورد تحولات منطقه می باشد.

سردار مسجدی: ترامپ با ترور شهید سلیمانی بزرگترین 
خدمت را به جریان تروریسم کرد

بقایی: السودانی اواخر هفته آینده به 
ایران می آید

پزشــکیان در جلسه ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز:

جلوی قاچاق روزانه چند میلیون لیتر ســوخت را می گیریم

دور جدید گفتگوهای ایران و ســه کشور اروپایی ۱۳ ژانویه 
می شود برگزار 
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گزیده خبرگزیده خبر نایب رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو تهران عنوان کرد

خودرو دیگر گزینه جذابی برای سرمایه گذاری نیست

تاثیر حذف ارز نیمایی بر قیمت خودرو/ خودرو دیگر گزینه جذابی برای سرمایه گذاری نیست
تاثیر حذف ارز نیمایی بر قیمت خودرو/ خودرو دیگر گزینه جذابی برای سرمایه گذاری نیست

نایب رئیس اتحادیه فروشــندگان خودرو تهــران، ضمن تاکید بر اینکه حذف ارز نیمایی تاثیر 
چندانی بر قیمت بازار خودرو ندارد، معتقد اســت که این بار مانند گذشــته افزایش نرخ ارز 
نتوانســته بر بازار اثر متناسب داشته باشــد و علت آن هم این است که طی دوسال گذشته، 
خودرو ســقف افزایش قیمت را زده و در واقع گرانی را پیش خور کرده است.علی خسروانی در 
گفت وگو با ایسنا، پیرامون موضوع حذف ارز نیمایی اظهار کرد: بصورت کلی، حذف ارز نیمایی 
برای خودروهایی که اختلاف قیمت بســیاری میان قیمــت کارخانه ای و بازار آن وجود دارد؛  
نمی تواند در قیمت بازار چندان موثر باشد؛ در حقیقت از بابت حذف ارز نیمایی، ممکن است 
قیمت شــرکت بالا برود، اما در قیمت بازار، این اختلاف قیمت )و بالا رفتن قیمت شــرکتی( 
در خلاء قیمتی بین قیمت شــرکت و بازار گم می شــود.نایب رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و 

فروشــندگان خودرو تهران، تصریح کرد: این موضوع امــا در خصوص خودروهایی که قیمت 
کارخانه و بازار تقریباً یکســانی دارند )همچون برخی از خودروهای مونتاژی ها( بصورت موثر 
قیمت کارخانه ای محصولات را بالا خواهد برد؛ چرا که مســتقیماً خودروســازان مونتاژی به 
واســطه CKD کاری، به نرخ ارز اســتناد می کنند و متناسب با تغییر نرخ ارز، قیمت خودرو را 
تغییر می دهند.وی افزود: اما نکته  بسیار مهم این است که ما همیشه این تاثیر را بسیار فاحش 
و مستقیم و در لحظه  داشته ایم؛ بطور مثال ۱۰۰۰ تومان افزایش نرخ دلار )حتی در رنج دلار 
۵۰-۴۰ هزار تومانی نه زمانی که دلار ۴۰۰۰ تومان بوده اســت( بلافاصله قیمت خودرو را بالا 
می برد؛ اما در حال حاضر، این افزایش قیمت دلار حدوداً ۲۲-۲۰ هزار تومانی که طی یکی دو 
هفته اخیر، اتفاق افتاده، در واقع )مثل همیشه( در قیمت خودرو اعمال نشده است. بطور مثال 
دیدیم که در خودروهای تولید داخل با رنج قیمتی حدوداً یک میلیارد تومان، حدود ۱۰، ۲۰ 
و بعضاً ۳۰ میلیون تومان اختلاف قیمت ایجاد شده است؛ به عبارت دیگر نرخ ارز تقریبا ۲۵ تا 

۳۰ درصد بالا رفته، اما قیمت خودرو حدود پنج درصد افزایش داشــته است.این کارشناس 
بازار خودرو خاطرنشان کرد: حتی در مورد خودروهای داخلی هم این موضوع بنظر بنده، تا 
حدودی جنبه روانی دارد و مســئله  این است که کم و بیش خرید و فروش انجام می شود و 
در حقیقت بازار خودرو، واردات خودرو را کاملًا پذیرفته و به این نتیجه رســیده که واردات 
بر بازار تاثیرگذار اســت؛ با توجه به بودجه ســال آینده و مبلغی که برای واردات تخصیص 
داده شده و مجلس نیز موافق است، بنظر می رسد که دولت ناگریز به اجرایی کردن واردات 
خودروهای دســت دوم در سال آینده است.خودرو از دو ســال گذشته، گرانی را پیش خور 
کرده اســتوی افزود: این درحالیست که واردات خودروهای جانبازان هم طبق روال در حال 
انجام اســت و خوب هم پیش رفته و تاکنون حدود ۶۰ هزار دســتگاه ترخیص شده است؛ 
بنابراین بنظر می رســد که خودرو طی دو سال گذشته و بیشتر در یک سال گذشته، گرانی 
را پیش خور کرده اســت؛ این موضوع ســبب شــده که در حال حاضر  دیگر جهش لازم در 
شــرایط فعلی ایجاد نشــود؛ این تنها یک جنبه کار اســت؛ جنبه دیگر این است که شرایط 
سیاســی و شــایعات مربوط به اتفاقات منطقه ای، اثرگذار بر بازار خودرو نیســت و مردم در 
شــرایطی که احساس کنند شــرایط به لحاظ اجتماعی، چندان مناسب نیست، خودرو را به 
عنوان گزینه ســرمایه گذاری انتخاب نمی کنند. موضوع بعدی این است که مسلما با افزایش 
قیمت خودرو، این گرانی به اندازه تورم جاری و مطابق ســایر کالاهای ســرمایه ای نیست؛ 
بنابراین ســرمایه گذاران، پول های مازاد خود را به ســمت خودرو نیاوردند.خسروانی متذکر 
شــد: همین که ســرمایه گذاران با پول مازاد خود یا مبلغی که برای ســرمایه گذاری در نظر 
دارند را حاضر نباشند به سمت بازار خودرو بیایند، سبب می شود که در واقع عرضه و تقاضا 
در بازار متعادل شود. در صورتیکه ما شاهد بودیم در سه - چهار سال گذشته، یا حتی ۱.۵ 
ســال گذشته، افرادی سرمایه خود را به ســمت بازار خودرو به قصد سرمایه گذاری آوردند، 
امــا اکنون می بینــم که حتی با افزایش قیمت خودرو، بازار به نســبت تورم ســایر کالاها، 
افزایش نخواهد داشــت؛ بنابراین دیگر خودرو گزینه جذابی برای سرمایه گذاری نیست.نایب 
رئیس اتحادیه فروشــندگان خودرو تهران تصریح کرد: جمیع عوامل ســبب شده که دیگر 
تکانش های شــدید و هجوم شــدید به سمت بازار خودرو را نداشــته باشیم. بازار به نسبت، 
متعادل بوده و خرید و فروش صفر نیست؛ اما از انتظار و شرایط نرمال بازار هم بسیار کمتر 
اســت.وی خاطر نشــان کرد: زمانیکه پیرامون بازار خودرو صحبت می کنیم نباید فراموش 
کنیم که بازار خودرو چند بخش است؛ خودروهای وارداتی کارکرده ها )اصطلاحا خودروهای 
بالای دو- ســه میلیارد تومان( خودروهای مونتاژی و خودروهای تولید داخل؛ معمولا رفتار 
این ســه با یکدیگر، همیشه یکسان و با یک نسبت مشــخص نیست؛ آنچه که دیده ایم این 
اســت که در بازار خودروهای تولید داخل )محصولات ایران خودرو ســایپا( مقدار کمی و در 
حد پنج درصد افزایش قیمت داشــتیم، اما در خودروهای مونتاژی افزایش قیمت خاصی رخ 
نداده و شرکت ها بصورت قســطی می فروشند. در خصوص خودروهای وارداتی هم که اصلًا 
افزایــش قیمتی رخ نداده اســت. مثلًا خودروهایی همچون کیــا، هیونداهای مدل ۲۰۱۶ و 
۲۰۱۷ و... افزایش قیمت نداشته یا بعضاً کاهش قیمت هم داشته اند.خسروانی در پایان ابراز 
امیدواری کرد که ســال آینده یا حتی امســال، بلافاصله پس از اجرایی شدن ابلاغیه معاون 
اول ریاســت جمهوری برای خودروهای کارکرده، حتی اگر نرخ دلار بالا رفت، شاهد کاهش 

قیمت خودرو حتی تا ۳۰ درصد باشیم.

قیمت طلا در سال ۲۰۲۴ با جهش ۲۷ 
درصدی رکورددار شد

طلا عملکرد درخشانی را در سال ۲۰۲۴ ارائه کرده است که بیش از ۲۷ درصد افزایش یافته است 
که قوی ترین رشــد سالانه آن از ســال ۲۰۱۰ است.به گزارش ایسنا، طلا با افزایش ۲۷ درصدی 
ناشی از تسهیل پولی ایالات متحده، ریسک های ژئوپلیتیکی پایدار و موج خرید بانک های مرکزی، 
به سمت یکی از بزرگترین دستاوردهای سالانه خود در این قرن پیش می رود و بزرگترین رشد 
خود در ۱۴ ســال گذشته را ثبت خواهد کرد.در حالی که شمش از زمان پیروزی دونالد ترامپ 
در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در نوامبر کاهش یافته است، سود آن نسبت به سال ۲۰۲۴ 
هنوز بیشــتر از سایر کالاهاست. فلزات در این سال، مسیرهای متفاوتی را تجربه کرده اند، سنگ 
آهن سقوط کرده و  لیتیوم با مشکل مواجه شده است.سرمایه گذاران برای سال ۲۰۲۵،  بر عدم 
اطمینان در مورد سیاســت پولی ایالات متحده، مشکلات احتمالی از ریاست جمهوری ترامپ و 
تلاش های چین برای احیای رشد متمرکز هستند.رشدهای قوی طلا در سال جاری که باعث شد 
این فلز رکوردهای متوالی را به نام خود ثبت کند و ممکن است نشان دهنده یک تغییر احتمالی 
در پویایی بازار باشد، با توجه به اینکه علیرغم تقویت دلار آمریکا و افزایش بازدهی واقعی خزانه 
داری که هر دو معمولاً باد مخالف هستند، رخ داده است. سایر فلزات به دلیل کندی طولانی مدت 
اقتصاد چین تا حد زیادی با مشکل مواجه شده اند.بلومبرگ گزارش کرد که در معاملات روز سه 
شنبه، هر اونس طلا با ۰.۷ درصد افزایش به ۲۶۲۵ دلار و ۹۵ سنت رسید. معاملات آتی سنگ 
آهن با ۰.۴ درصد افزایش به ۱۰۰ دلار و ۹۷ سنت در هر تن رسید. و مس با ۱.۶ درصد کاهش 
به ۸۷۶۸ دلار در هر تن بسته شد.قیمت طلا در آخرین جلسه معاملاتی سال ۲۰۲۴ عمدتاً بدون 
تغییر باقی ماند، زیرا معامله گران در آستانه انتشار اطلاعات کلیدی اقتصادی آتی از انجام معاملات 
مهم اجتناب کردند.فعالان بازار با کاتالیزورهای جدید در پیش رو، از جمله گزارش های اقتصادی 
هفته آینده ایالات متحده، به دنبال نشــانه هایی هســتند که می تواند چشم انداز نرخ بهره فدرال 
رزرو برای سال ۲۰۲۵ و همچنین سیاست های دونالد ترامپ، رئیس جمهور آینده را شکل دهد.

بازدید نماینده رئیس جمهور از مرکز 
پرورش ماهیان خاویاری در آستارا

ایسنا/گیلان نماینده ویژه رئیس جمهور در اقتصاد دریا محور از یک مجتمع دانش بنیان و مرکز 
پرورش ماهی در شهرســتان مرزی بندر آستارا در شــمال غربی استان گیلان بازدید کرد.علی 
عبدالعلی زاده نماینده ویژه رئیس جمهور در هماهنگی اجرای سیاست های کلی توسعه دریامحور 
شــنبه شب ۱۱ دی ماه در سفر به آســتارا از یک مجتمع دانش بنیان و مرکز پرورش ماهی در 
روستای قره سو بخش لوندویل این شهرستان مرزی بازدید کرد و با وضعیت نگهداری و پرورش 
ماهیان خاویاری که گونه های ارزشــمند دریای خزر بوده و به سلطان ماهی خزری شهرت دارند 
آشــنا شــد.نماینده ویژه رئیس جمهور در اقتصاد دریا محور را در این بازدید میدانی سرپرست 
معاونت هماهنگی امور عمرانی اســتانداری گیلان، مدیر کل شــیلات اســتان گیلان، فرماندار 
شهرستان مرزی بندر آستارا و فعال بخش خصوصی در مجموعه مورد بازدید همراهی می کردند.

عبدالعلی زاده در این بازدید از روند نگهداری و تکثیر ماهیان خاویاری و همچنین اســتخرهای 
اختصاصی پرورش ماهیان خاویاری بازدید و موانع و کاستی های موجود در این حوزه را با گفتگو 
با ســرمایه گذار بخش خصوصی در این مرکز پرورش ماهیان خاویاری بررسی کرد.نماینده ویژه 
رئیس جمهور در اقتصاد دریامحور در این بازدید با اشاره اینکه شهرستان آستارا یکی از قطب های 
پرورش ماهیان خاویاری در کشور است، اظهار کرد:  در این مرکز گونه های مختلف تاس ماهیان 
شــامل فیل ماهی، قره برون، اوزون برون، چالباش، ستره، سیبری، شیپ، استرلیاد و همچنین 
گونه هیبرید بستر با استفاده از تکنولوژی روز و ابزارها و شیوه های نوین و دانش بنیان، پرورش 
و به بازارهای خارجی صادر می شود.وی، افزود: پرورش ماهیان خاویاری با استفاده از آب دریا به 
منظور جلوگیری از صید بی رویه این گونه ماهیان با ارزش بالا، کمک بسیار زیادی در بازسازی 
ذخایر این گنجینه و فسیل های زنده خزری است.نماینده ویژه رئیس جمهور در اقتصاد دریامحور، 
گفت: یکی از پتانسیل های ما در دریای خزر پرورش ماهیان خاویاری است که نمونه بارز آن را در 
شهرستان مرزی بندر آستارا شاهد هستیم و دولت از همه این قبیل اقدامات با همه توان استقبال 
و حمایت خواهد کرد.به گزارش ایســنا، شهرستان مرزی بندر آستارا با ۹۷ هزار نفر جمعیت در 
شمال غربی استان گیلان و حاشیه دریای خزر واقع شده و از ظرفیت سه گمرک فعال جاده ای، 

ریلی و دریایی با کشور همسایه جمهوری آذربایجان برخوردار است.

رفع ناترازی گاز ۴۵ میلیارد دلار 
می طلبد

بحران ناترازی گاز، هر ساله با فرارسیدن 
فصل ســرما به بحرانی جــدی تبدیل 
می شود و علاوه بر کمبود انرژی، آلودگی 
هوا را نیز تشــدید می کند. در حالی که 
ایران از بزرگ تریــن تولیدکنندگان گاز 
جهان اســت، وزیر نفــت می گوید برای 
حل این مشــکل و دســتیابی به اهداف 
برنامــه هفتم توســعه، ۴۵ میلیارد دلار 
ســرمایه گذاری ضروری است.به گزارش 
ایســنا، ناترازی گاز یکی از چالش های 
اساســی ایران در حوزه انرژی است که 
هر ســاله در فصل های سرد مشکلاتی 
ماننــد قطعــی گاز یا افزایــش مصرف 
ســوخت های جایگزین در نیروگاه ها را به همراه دارد. این وضعیت نه تنها تأمین پایدار 
انرژی را مختل می کند، بلکه به دلیل اســتفاده از سوخت های آلاینده، تأثیرات منفی بر 
محیط زیست و کیفیت هوا نیز به جا می گذارد.یکی از دلایل اصلی ناترازی گاز، مصرف 
بی رویه و ناکارآمدی در مدیریت مصرف انرژی اســت. ایران به عنوان یکی از بزرگ ترین 
دارندگان ذخایر گاز جهان، ســالانه بخش عمده ای از تولید خود را در مصارف خانگی، 
صنعتــی و نیروگاهی مصرف می کند. اما بهره وری پاییــن در بخش های مختلف باعث 
شده است که عرضه گاز نتواند پاسخگوی تقاضای روزافزون باشد.پاک نژاد، وزیر نفت، با 
اشــاره به راهکارهای رفع ناترازی گاز، بر دو محور اصلی تأکید کرده است، طبق قانون 
برنامه هفتم توســعه، تولید گاز باید تا پایان برنامه به روزانه یک میلیارد و ۳۸۰ میلیون 
مترمکعب برســد. برای تحقق این هدف، نیاز به ۴۵ میلیارد دلار ســرمایه گذاری وجود 
دارد که بخش عمده ای از آن باید در توسعه میادین گازی و زیرساخت های مرتبط صرف 
شــود.همچنین او معتقد است کنترل مصرف افسارگسیخته انرژی از طریق راهکارهای 
قیمتــی و غیرقیمتی یکی دیگر از اولویت هاســت. به عنوان مثــال، تعویض بخاری های 
کم بازده با حمایت بخش خصوصی و بازپرداخت ســرمایه از محل صرفه جویی سوخت، 
از جمله اقدامات پیشــنهادی است.در شرایط کنونی، مصرف بالای گاز در بخش خانگی 
و صنعتی، نیروگاه ها را ناچار به اســتفاده از سوخت های آلاینده مانند مازوت و گازوئیل 
کرده اســت. این موضوع به ویژه در فصول ســرد سال موجب تشــدید آلودگی هوا در 
کلان شهرها می شود. پاک نژاد با اشاره به تجربه کشورهای پیشرفته در مدیریت آلودگی 
ناشــی از ســوخت های فســیلی، بر لزوم به کارگیری فناوری هایی مانند نصب فیلتر در 
دودکش نیروگاه ها تأکید کرد.وزیر نفت همچنین تأکید کرد که هرگونه اصلاح در نظام 
مصرف انرژی باید با در نظر گرفتن شرایط معیشتی مردم و ارائه پیوست های اجتماعی 
و رســانه ای همراه باشد. به گفته او، تصمیم گیری های گذشته در این حوزه گاهی بدون 
توجه به این موارد بوده و پیامدهای اجتماعی نامطلوبی ایجاد کرده اســت.رفع ناترازی 
گاز در ایــران نیازمند اقداماتی فوری و راهبــردی در دو حوزه افزایش تولید و مدیریت 
مصرف است. تأمین ســرمایه گذاری های کلان، بهبود بهره وری انرژی و کاهش مصرف 
ســوخت های آلاینده، می توانــد به تأمین پایدار انرژی و کاهش اثرات زیســت محیطی 

کمک کند.

کاکائو برای دومین ســال در صدر جدول 
کالاهــای جهانی قــرار گرفت.به گزارش 
ایسنا، بازار کاکائو در سال ۲۰۲۴ تغییرات 
ناگهانــی و شــدید را تجربه کــرد که با 
رکوردهای بالا، افت شــدید و چالش های 
اساسی مواجه شد که نشان می دهد این 
نوســان ممکن است تمام نشــده باشد.

کاکائو به عنوان بهترین کالای سال ظاهر 
شــده است و حتی از افزایش قیمت بیت 
کوین نیز پیشی گرفته است. این عملکرد 
قابل توجه، اهمیت آن را در تجارت جهانی 
نشان می دهد. قیمت های آتی کاکائو در 
۱۸ دســامبر ۲۰۲۴، در ایالات متحده به 
۱۲ هزار و ۶۴۶ دلار در هر تن رســید که 
یک افزایش بسیار زیاد سه برابری در سال 
۲۰۲۴ بود. این رالی عمدتاً ناشی از شرایط 

نامســاعد آب وهوایی در غرب آفریقا بود که ۷۰ درصــد از تولید کاکائو در جهان را در خود 
جای داده است.کشــورهای اصلی تولیدکننده کاکائو مانند ساحل عاج و غنا با خشکسالی و 
بارندگی های نامنظم مواجه شــدند که منجر به بزرگترین کسری عرضه جهانی در ۶۰ سال 
گذشته شد. سازمان بین المللی کاکائو )ICCO( کسری ۳۰۰ هزار تنی را برای سال گزارش 
کرد که بر مقیاس این موضوع تاکید کرد.این شــوک عرضه موج هایی را در بازار ایجاد کرد 
و منجر به افزایش قیمت ها به سطوح بی سابقه شد. مشکلات عرضه با افزایش سن درختان 
کاکائو، سرمایه گذاری ناکافی در زیرساخت های کشاورزی و تأثیر تغییرات آب وهوایی تشدید 
شد. کشاورزان در غرب آفریقا طی دو سال گذشته با کاهش بازده مواجه بوده اند، به طوری 
که این منطقه ۴.۱ میلیون تن در سال ۲۰۲۴ تولید کرد که نسبت به ۴.۵ میلیون تن در سال 

۲۰۲۳ کاهش یافته اســت.این موارد در تقاضا، به 
همان اندازه قانع کننده بود. مصرف جهانی شکلات 
بــه دلیل افزایــش درآمد در بازارهــای نوظهور و 
اشتهای ثابت در اقتصادهای توسعه یافته، قوی باقی 
ماند. سازمان بین المللی کاکائو، شکاف قابل توجهی 
را بین عرضه و تقاضا تخمین زد و به تولیدکنندگان 
شکلات، از جمله غول هایی مانند نستله اجازه داد تا 
با افزایش قیمت محصول یا تغییر دستور العمل، از 
این چالش ها عبور کنند.نقش تغییرات آب وهوایی 
در شکل دادن به آینده بازارهای کاکائو را نمی توان 
نادیده گرفت. الگوهای نامنظم آب وهوا، کشاورزی 
کاکائو را بــه طور فزاینــده ای غیرقابل پیش بینی 
کرده است. کارشناسان هشدار می دهند که کسری 
عرضه می تواند مســئله ای تکراری شود و با وجود 
نگرانی هــای طولانی مدت، بــازار از ثبات دور باقی 
می ماند.بــا نگاهی به آینده، بــازار کاکائو برای یک 
سال چالش برانگیز اما پربار آماده شده است. سازمان بین المللی کاکائو پیش بینی می کند که 
تا سال ۲۰۲۵ تولید جهانی کاکائو بهبودی جزئی داشته باشد، در حالی که تقاضا برای سال ها 
در حال افزایش است. قیمت ها ممکن است در کوتاه مدت، با تطبیق بازار با نوسانات اخیر، 
تثبیت شــوند. با این حال، چشم انداز بلندمدت به پرداختن به مسائل تغییرات آب وهوایی 
و ناکارآمدی زنجیره تامین و شــیوه های تولید پایدار بستگی دارد. حرکت قیمت کاکائو در 
سال ۲۰۲۴، تعادل پیچیده عرضه، تقاضا و عوامل خارجی مانند تغییرات آب وهوایی را نشان 
داده است.بیزینس گزارش کرد که بازار کاکائو با حرکت به سمت سال ۲۰۲۵، با فرصت هایی 
برای نوآوری و پایداری از یک سو و تهدید تداوم نوسانات از سوی دیگر، بر سر دوراهی قرار 

می گیرد.

حل مشکل کارت های سوخت با 
توسعه زیرساخت ها

مدیرکل دفتر مدیریت کیفیت و حمایت از مشــتری شــرکت ملی پســت گفت: با توسعه 
نرم افزاری و تغییر زیرســاخت ها بخش عمده ای از مشکلات توزیع کارت های سوخت حل 
شده است.به گزارش ایسنا، کاوه دولتی با اشاره به اینکه اکنون باجه های تحویل پست معطله 
قادر هستند شماره موبایل گیرنده را دریافت کرده و کد اثبات تحویل "POD" را ارسال کنند، 
اظهــار امیدواری کرد: با توافقات جدید بین ســازمان پالایش و پخش فرآورده های نفتی و 
فراجا، باقیانده مشکلات موجود به زودی برطرف شود.وی به چالشی که در شماره های موبایل 
کارت های سوخت وجود دارد نیز اشاره کرد و افزود: بسیاری از کارت های سوخت تولید شده 
توسط فراجا، دارای شماره موبایل صحیح نیستند. برای حل این مشکل، هماهنگی هایی انجام 
شده است تا پس از شناسایی گیرنده، کد اثبات تحویل "POD" به شماره موبایل مالک اصلی 
ارسال شود.مدیرکل دفتر کیفیت و امور مشتریان با تاکید بر اینکه تمام تلاشمان این است 
تجربه مشتریان در دریافت خدمات پست را بهبود بخشیم و رضایت حداکثری آنها را تامین 
کنیم، توضیح داد: اوایل امسال، قراردادی بین شرکت ملی پست و سازمان پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی به امضا رسید که دو هدف اصلی کاهش زمان تولید تا تحویل کارت های 
سوخت و افزایش امنیت تحویل این کارت ها به، مالک اصلی را دنبال می کرد.به گفته وی، تا 
پیش از انعقاد این قرارداد، درخواســت کارت های سوخت تنها توسط پلیس +۱۰ ناجا انجام 
می شد. اما با انعقاد این قرارداد، سازمان پالایش و پخش فرآورده های نفتی شرایطی را فراهم 

آورد تا مردم بتوانند به صورت مســتقیم از طریق اینترنت درخواست کارت سوخت بدهند. 
این درخواست ها پس از دریافت اطلاعات از متقاضیان، برای تولید کارت به سامانه مورد نظر 
منتقل می شــود. بنابراین الزام حضور در دفاتر پلیس +۱۰ از بین رفت.وی با اشاره به اینکه 
برای تسهیل فرآیند تولید کارت سوخت، شیراز به هاب های دریافت کارت های سوخت اضافه 
شــد، افزود: پس از دریافت درخواســت، تولید کارت در شیراز انجام شده و پس از آن، برای 
تحویل به مالک به پست استان فارس منتقل می شود.دولتی در پایان گفت: باتوجه به اینکه 
فرایند دریافت درخواســت شهروندان هم به صورت حضوری و هم اینترنتی انجام می شود، 
زمان تحویل کارت ها در بخش اینترنتی تقریباً هشــت روز است. اما در  بخش حضوری در 
پلیس +۱۰ زمان طولانی تر است و شماره موبایل گیرنده نیز به درستی دریافت نمی شود که 

امیدوارم این مشکل نیز به زودی مرتفع شود.

صادرات جهانی گاز طبیعی مایع )ال ان جی( در سال ۲۰۲۴، با آهسته ترین روند از سال ۲۰۱۵ رشد کرد و مانع از کاهش قیمت ها شد.به گزارش 
ایسنا، داده های گردآوری شده توسط شرکت کپلر، نشان داد صادرات سالانه ال ان جی در سال ۲۰۲۴، با نرخ ۰.۴ درصد رشد کرده و به حدود ۴۱۴ 
میلیون تن می رســد. تاخیرها در پروژه های صادرات گاز مایع آمریکا و تحریم ها علیه جدیدترین تاسیسات روسیه، عرضه جدید به بازار را محدود 
کرد.بازار ال ان جی از زمان آغاز جنگ روسیه در اوکراین در سال ۲۰۲۲ و کاهش صادرات خط لوله ای گاز روسیه به اروپا که این منطقه را متقاضی 
ال ان جی کرد، با عرضه محدودتر روبرو شده و عدم وجود صادرات جدید، این بازار را در معرض افزایش شدید قیمت برای خریداران در اروپا و آسیا 
قرار داده است.این بازار ممکن است در سال ۲۰۲۵ که تولید پروژه های جدید آمریکا افزایش می یابد و کارخانه صادرات ال ان جی دیگری در کانادا، آغاز به کار می کند، اندکی از محدودیت 
عرضه رهایی پیدا کند. کارخانه »پلاک ماین« شرکت »ونچر گلوبال ال ان جی«، نخستین محموله خود را در هفته گذشته ارسال کرد و کارخانه »کورپوس کریستی« شرکت »چنیر انرژی«، 
تولید نخستین فاز توسعه خود را در روز دوشنبه آغاز کرد.اطلاعات شرکت کپلر نشان داد آمریکا، بزرگترین صادرکننده گاز مایع در جهان است و در سال ۲۰۲۴، رکورد ۸۷ میلیون تن 
صادرات داشت که تقریبا مشابه سال گذشته است.بر اساس گزارش بلومبرگ، چین برای دومین سال متوالی، بزرگترین خریدار گاز مایع در جهان بود. این کشور، در سال ۲۰۲۴، بیش از 

۷۸ میلیون تن ال ان جی خرید که ۸.۵ درصد رشد سالانه داشت. این آمار، اندکی کمتر از سال ۲۰۲۱ است که چین، حدود ۸۰ میلیون تن ال ان جی وارد کرده بود.

کلیه کارفرمایان و واحدهای مشــمول قانون کار امسال باید حداقل ۱۴ میلیون و ۳۳۲ هزار تومان و حداکثر ۲۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان به 
عنوان عیدی و پاداش پایان سال به کارگران خود پرداخت کنند.به گزارش ایسنا، بر اساس قانون مربوط به تعیین عیدی و پاداش سالانه کارگران 
شاغل در کارگاه های مشمول قانون کار مصوب سال ۱۳۷۰، حداقل عیدی کارگران دو برابر حداقل حقوق پایه و حداکثر عیدی به شرطی که 
از مصوبه قانون کار بیشتر نشود، سه برابر پایه حقوق خواهد بود، بنابراین کلیه کارفرمایان کارگاه های مشمول قانون کار مکلفند به هر یک از 
کارگران خود به نســبت یک ســال کار، معادل ۶۰ روز آخرین مزد  به عنوان عیدی و پاداش بپردازند و مبلغ پرداختی از این بابت به هر یک از 

کارگران نباید از معادل ۹۰ روز حداقل مزد روزانه قانونی تجاوز کند.آنچه مسلم است پرداخت عیدی به کارگرانی هم که کمتر از یک سال در کارگاه  اشتغال به کار داشته اند الزامی است 
و به موجب تبصره یک ماده واحده مذکور، مبلغ پرداختی به کارگرانی که کمتر از یک سال در کارگاه کار کردند باید به مأخذ ۶۰ روز مزد و به نسبت ایام کارکرد در سال محاسبه شود.

تمام کارگران مشمول قانون کار صرف نظر از محل اشتغال و نوع کارگاهی که در آن کار می کنند اعم از دولتی، خصوصی، تعاونی، صنعتی، کشاورزی و خدماتی به میزان مقرر در مصوبه 
فوق از عیدی و پاداش سالانه برخوردار خواهند بود و میزان عیدی آنها متفاوت از میزان عیدی کارکنان دستگاه های اجرایی و دولتی است.

رشد صادرات جهانی گاز مایع آهسته شد
کارگران چشم انتظار دریافت عیدی و پاداش

مبلغ عیدی امسال کارگران چقدر است؟

بازار شکلات از بیت کوین سبقت گرفت
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چهار سال پس از ارائه طرح مفهومی اولیه کامیون تسلا به مردم و پس از چندین 
شکســت متوالی،   اکنون تسلا تحویل ســایبرتراک)Cybertruck( را آغاز کرده و 
یک کاربر به بررســی عملی کامل آن پرداخته اســت.به گزارش ایسنا و به نقل 
از دیلی میل،  هفته گذشــته ایلان ماسک شخصا کلیدهای سایبرتراک را در یک 
رویداد عرضه  خودرو در تگزاس به ده ها مشتری تحویل داد و همچنین نسخه هایی 
 Marques(را برای کارشناسان ارسال کرد تا تبلیغات آن را انجام دهند.مارکز براونلی
Brownlee( یوتیوبــر معروف دنیای فناوری، پس از گذراندن یک روز کامل با یک 
نســخه نزدیک به نسخه پایانی ســایبرتراک آن را اینطور توصیف کرد: من فکر 
می کنم آن ها واقعا چیز قابل اطمینانی ایجاد کرده اند.مانند بســیاری از مردم که 
برای اولین بار یک ســایبرتراک را می بینند، براونلی نیز از ظاهر این وسیله نقلیه، 
به ویژه صفحات تیز فولاد ضد زنگ بدنه آن شــگفت زده شد.او گفت: سورئال به 
نظر می رسد. واقعا هیچ شــکل منحنی روی کل این خودرو وجود ندارد.براونلی 
می گوید: موارد شگفت انگیزی در مورد آن وجود دارد، برخی قابلیت ها واقعا جالب 
هســتند، مواردی که فکر می کنم کســانی که اهل استفاده از وانت هستند واقعا 
دوست داشته باشند. با این وجود نگرانی هایی نیز در مورد آن وجود دارد.او گفت 
که این خودرو آزمایشــی دقیقا مشابه خودروهایی که مشتریان دریافت کرده اند، 
نیست، اما تمام قابلیت هایی که او خاطرنشــان کرده همان مواردی است که در 
مدل های نهایی یافت می شــود.برخی از ویژگی ها، مانند داشــبورد عظیم و نبود 
دســتگیره های در، او را مجبــور به مکث کرد، اما قــدرت و فرمان پذیری خودرو 
باعث شد که او هیجان زده شود.یک روز کامل با غول تازه وارد شرکت تسلاوانت 
عجیب و غریب تسلا که بیشتر حس و حال خودروهای فضایی را در ذهن تداعی 
می کند با ســه پیکربندی عرضه می شود: نسخه ســه موتوره، نسخه ای با موتور 
دوگانه و نسخه  تک موتوره.براونلی نسخه سه موتوره را آزمایش کرد که دو موتور 
آن چرخ هــای عقــب را به حرکت در می آورند و یک موتــور چرخ های جلو را به 
حرکت در می آورد. صفر تا صد ســایبرتراک ۲.۷ ثانیه است که سریع تر از آخرین 
نســخه فراری GTB ۲۹۶ با صفر تا صد ۲.۹ ثانیه به حســاب می آید.سایبرتراک 
با ۸۴۵ اســب بخار قدرت در عرض ۱۱ ثانیه مســافت یــک چهارم مایل را طی 
می کند.قیمت سایبرتراک سه موتوره از حدود ۱۰۰ هزار دلار آغاز می شود.براونلی 
می گوید: انتظار می رود نسخه دو موتوره حدود ۷۵ هزار دلار تا ۸۵ هزار دلار باشد 
و نسخه تک موتوره در ادامه قیمت کمتری خواهد داشت. با این حال سایبرتراک 
دو موتوره، با قدرت بیش از ۶۰۰ اسب بخار، کم قدرت نخواهد بود.پس از رویداد 
عرضه هفته گذشته، تسلا اعلام کرد که قیمت سایبرتراک از ۶۰ هزار دلار شروع 
می شــود، بنابراین می توان گفت که این قیمت برای نسخه تک موتوره است.در 
همــه مدل ها، کامیون توانایی حمل ۲۵۰۰ پوند بــار)۱۱۳۳ کیلوگرم( را دارد و 
ظرفیت بکســل آن ۱۱۰۰۰ پوند)۴۹۸۹ کیلوگرم( اســت.براونلی چند قابلیت را 
که نســخه آزمایشی او داشــت و در رونمایی گنجانده نشــده بود، بیان کرد که 
شــامل صندوق عقب موتوردار، بزرگترین برف  پاک کن جهان، آینه های جانبی 
قابل جابجایی، درپوش های هوا قابل جابجایی، و لاســتیک های سفارشی می شد.

براونلی همچنین به قابل توجه ترین جنبه سایبرتراک اشاره کرد که جنس فولاد 
ضد زنگ آن بود. گوشه های تیز روی صفحه های بدنه استیل ضد زنگ فورا توجه 
او را به خود جلب کرد. علاوه بر گوشــه های تیز، کیفیت فیزیکی فولاد ضد زنگ 
می تواند منجر به بروز برخی مشــکلات در ثبات تولید شــود.براونلی توضیح داد: 
آن ها دســتگاه های پرس عظیمی دارند که فولاد ضد زنگ را مهر و موم می کند. 
اما فولاد بازگشت فنری دارد، بنابراین باید از نیروی زیادی برای چسباندن آن در 
جای خود اســتفاده شود در حالی که به سرعت به عقب برمی گردد. بنابراین باید 
بیشــتر از آن چه نیاز اســت مهر و موم شود تا در جای خود بماند و این یک کار 
کاملا پیچیده است. به همین دلیل، براونلی خاطرنشان کرد که به نظر می رسد که 
در میان سایبرتراک های مختلف که او هنگام آزمایش خود به آن ها نگاه می کرد، 
تغییرات قابل توجهی در کیفیت نصب وجود دارد. همه آن ها دارای سطوح کمی 
متفاوت از شــکاف بین صفحات بودند و این موضوعی است که مالکان تسلا باید 
با آن آشنا باشــند. همانطور که گفته شد، براونلی می گوید که شکاف های میان 
صفحات بســیار کوچک و یکنواخت هستند، البته نه با دقت زیر ۱۰ میکرون که 
ماسک قبل از عرضه کامیون ادعا کرده بود. اما نمی دانم می توانم این قول را برای 
همه خودروها بدهم یا خیر.در قســمت درب پشتی، یک دکمه فشاری با کمک 
فنر برای جلوگیری از باز شدن ناگهانی درب وجود دارد که برقی نیست و بنابراین 
باید برای بستن درب نیز باید آن را به صورت دستی ببندید.روکش رویی صندوق 
خودرو که یک روکش خط   دار اســت می تواند ۱۳۶ کیلوگرم وزن را تحمل کند. 
ایــن روکش برقی بوده و به صورت خودکار با فشــار یک دکمه جمع می شــود. 
شیشــه عقب خودرو در صورت باز بودن روکش صندوق قابل مشــاهده است اما 
هنگام بستن روکش دید شیشــه عقب نیز از بین می رود. بنابراین وقتی روکش 
بســته است، آینه دید عقب کاملا بی فایده خواهد بود.یک دوربین دید عقب که 
تصویر آن بر روی صفحه نمایش مرکزی خودرو نمایش داده می شود، نقش آینه 
عقب را بر عهده می گیرد.همچنین در بستر صندوق دو خروجی ۱۲۰ ولتی و یک 
خروجی ۲۴۰ ولتی و همچنین مجموعه ای از نقاط اتصال قابل تنظیم برای ایمن 
ســازی بارها وجود دارد. جای یک لاســتیک زاپاس نیز تعبیه شده که از سوی 

کارخانه ارائه نمی شود.

با »سایبرتراک« آشنا شوید
یک روز کامل با غول تازه وارد شرکت تسلا

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

ارتباط!

مشاهیر طراحی خودرو؛ هارلی ارل خالق کوروت و شاهکارهای بیوک و کادیلاک 
کلاسیک

 Louis( کارآفرینان و مهندســان فرانسوی، نقشی مهم در آغاز به کار صنعت خودروســازی امریکا داشتند. علاوه بر لوئیز شوروله
Chevrolet( هم بنیان گذار سوئیسی- فرانسوی شرکت شورولت، نمایشگاه Concours d’Elegance نیز اصالت فرانسوی با قدمت بیش 
 Pebble( از ۳۰۰ سال دارد. این رویداد؛ سال ۱۹۲۹ در ایتالیا به خودروهای لوکس اختصاص داده شد و سال ۱۹۵۰ به پیبل بیچ
Beach( در منطقه ی مونتری کالیفرنیا رسید. امسال به کمک Concours d’Elegance در نمایشگاه خودروی دیترویت ۲۰۲۲، یادبود 
هارلی ارل )Harley Earl( برگزار شــد.  این طراح خودروی مشــهور شاغل در جنرال موتورز، تعدادی از محبوب ترین خودروهای 
شــورولت، بیوک و کادیلاک را بین سال های ۱۹۲۰ تا ۱۹۶۰ خلق کرد. هارلی ارل، اسطوره ی طراحی صنعتی برای خودروهای 

کلاسیک امریکایی محسوب می شود و به عنوان طراح اصلی اولین شورولت کوروت نیز شهرت دارد.

الرای: امید السد به شکست پرسپولیس
السد برای صعود به دور بعد لیگ قهرمانان آسیا نیاز به شکست پرسپولیس و متوقف شدن پاختاکور دارد.به گزارش ایسنا و به نقل از الرای، السد بهترین فرصت برای 
صعود به دور بعد لیگ قهرمانان آسیا را از دست داد.السد در هفته پایانی در ورزشگاه خانگی خود از نسف قارشی پذیرایی کرد. السد با پیروزی در این بازی می توانست 
صعود خود را به دور بعد تا حدود زیادی قطعی کند اما این تیم در این بازی فرصت های زیادی را از دست داد و در نهایت هم با تساوی دو بر دو متوقف شد تا این 
نســف قارشــی باشــد که با ۱۱ امتیاز صعودش را به دور بعد قطعی کند.السد با ۸ امتیاز در رده دوم گروه خود دارد. شرایط برای صعود تیم به دور بعد بسیار سخت 
شده است اما آنها همچنان کورسوی امیدی دارند.در صورتی که الدحیل بتواند در ورزشگاه آزادی برابر پرسپولیس به پیروزی دست پیدا  کند و از سوی دیگر جدال 

پاختاکور و الفیحاء با تساوی به پایان برسد السد باتوجه به تفاضل گل خوبی که دارد می تواند راهی دور بعد شود.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب سوی دیگر
آلفرد کوبین در تنها رمان خود – یعنی کتاب سوی 
دیگر – سرگذشــت یک طــراح را روایت می کند و 
آنچــه را بر این طراح در اقامت سه ســاله ی خود در 
»سرزمین رؤیا« گذشــته، شرح می دهد. این طراح 
به دعوت همکلاسی ســابقش به این سرزمین، در 
دل قاره ی آســیا، می رود و سه ســالِ سراسر ترس 
و وحشــت را در این ســرزمین و در شهری به نام 
مروارید سپری می کند. سوی دیگر داستان سفر این 
طراح به شــهر رازآلود مروارید است، همچنین سفر 
به اعمــاق ضمیر ناخودآگاه.آلفرد کوبین خود نقاش 
اتریشــی صاحب نامی است که در دوره ای از زندگی 
در کار هنری اش دچار نوعی بحران می شود. او برای 
حل این مشــکل رمان ســوی دیگر را می نویسد و 
تصویرگری می کند. این رمان نخستین بار در ۱۹۰۹ 
منتشر شده است و در پژوهش های ادبی بارها با آثار آلن پو مقایسه شده است و دنیایی فانتزی – 
ذهنی را در فرآیندی تدریجی از بطن دنیای عینی استخراج می کند و به آن شکل می دهد. این 
رمان همان طور که اشاره شد، روایت مردی طراح است که به طور غیرمترقبه، نامه ای از دوستی 
دور دریافت می نماید که وی را به »سرزمین رویا« فرامی خواند. سرزمینی که یا بایستی در آن 
متولد شــوی یا خیلی خاص باشی که به آن وارد شوی!شخصیت اصلی با توضیحاتی که درباره 
این ســرزمین می شنود با همسرش مجاب می شوند به این سفر تن دهند و به سرزمین رویاها 
قدم می گذارند. کتاب را می توان به دو نیمه تقسیم کرد، نیمه ابتدایی کاملا رئال و شرح رسیدن 
طراح و همســرش به آن شهر است، نیمه دوم کاملا سورئال و پر از وحشت و ترس، شهری که 
نامش مروارید است هیچ گونه نور و درخششی در آن دیده نمی سود، آسمانش را همیشه ابری 
ســیاه در بر گرفته و ماه و خورشــید و ستارگان را پشت خود پنهان کرده تا همگی در تاریکی 

مطلق به سر ببرند.

کنت لونرگان
تولد: ۱۶ اکتبر ۱۹۶۲ )۲۴ مهر ۱۳۴۱(

سن: ۵۸ سال
ملیت: آمریکا

 Manchester by( بهترین فیلم: منچســتر کنار دریا
)the Sea

پنج فیلم از لونرگان که پیشنهاد می شود، ببینید:
منچستر کنار دریا

)Margaret ( مارگارت
 You Can Count( می توانی روی من حســاب کنی

)on Me
کنت لونرگان فیلم نامه نویس و کارگردان نیویورکی 
اســت که از سال ۲۰۰۰ تا ۲۰۲۰ سه فیلم ساخته اســت که برای بازی های مستحکم 
بازیگران و فیلم نامه های استانداردشــان شناخته می شوند. آن چه در فیلم های او مفقود 
است، یک سبک سینمایی مخصوص و حس جاه طلبی است. این گونه به نظر می رسد که 
لونرگان از آن کارگردان هایی است که هرگز فیلمی بد و یا یک شاهکار سینمایی نخواهد 
ســاخت.او کارگردانی است که به چهارچوب های سینمایی پایبند است و از آن ها خارج 
نمی شود. علاوه بر فیلم نامه ها و بازی های درخشان، فیلم های لونرگان یک ویژگی شاخص 
دیگر هم دارند و آن موســیقی های متن اپرایی آن ها اســت. کنت لونرگان )انگلیسی: 
Kenneth Lonergan؛ زادهٔ ۱۶ اکتبر ۱۹۶۲( فیلم نامه نویس، نمایش نامه نویس، هنرپیشه 
و کارگردان اهل ایالات متحده آمریکا اســت.از فیلم ها یا برنامه های تلویزیونی که در آن 
نقش داشــته می توان به می توانی روی من حســاب کنی اشاره کرد.لونرگان برای فیلم 
منچســتر بای د سی جایزه اسکار بهترین فیلم نامه غیراقتباسی را در سال ۲۰۱۷ از آن 

خود کرد.

فرهنگ

شــهرت وودی آلن با نوشتن شــوخی های طنزآمیز شروع شد و با استندآپ 
کمدی ادامه پیدا کرد و بعد به سینما رسید حالا او در مصاحبه ای این مسیر 
را شرح داده اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، وودی آلن کار نوشتن طنز را 
ســال ۱۹۵۳ و زمانی شروع کرد که دانشــگاه را ترک کرد تا برای گری مور 
و سید ســزار جوک بنویسد. اوایل دهه ۱۹۶۰ اســتندآپ های روتین او در 
کلوپ های کمدی گرینویچ ویلیج، شــهرت گسترده ای برایش ساخت و او به 
چندین برنامه موفق تلویزیونی راه یافت. ســال ۱۹۶۵ آلن با فیلم »تازه چه 
خبر، پوسی کت« اولین تجربه بازیگری و فیلمنامه نویسی خود را انجام داد. او 
کارگردانی مستقل اولین فیلم بلندش یعنی »پولو بردار و فرار کن« را ۱۹۶۹ 
انجام داد که نویسندگی و بازی در آن را نیز به عهده داشت. سال ۱۹۷۷ آلن 
در کنار دایان کیتون در »آنی هال« نویسندگی، کارگردانی و بازی کرد. این 
فیلم برنده ۴ جایزه اسکار شد و سبک آلن و مضامینی را که او در »منهتن«، 
»هانا و خواهرانش« و »جنایات و جنحه« خلق کرد، گســترش بخشید. متن 
زیر چکیده ای اســت از مصاحبه بلند وودی آلن که توسط میچیکو کاکوتانی 
سال ۱۹۹۵ انجام شد و در آن آلن به حرفه نویسندگی خود پرداخت.*کی شروع به نوشتن کردید؟قبل از اینکه بتوانم بخوانم 
همیشــه دوست داشتم بنویســم و قبل از آن داستان می ساختم. من همیشه برای کلاس مدرسه هم داستان می ساختم. در 
بیشتر موارد، هرگز به اندازه نویسندگان جدی طرفدار کمیک نویسان نبودم، اما دیدم می توانم طنز بنویسم. ابتدا از ]مکس[ 
شولمن یا گاهی اوقات از ]اس.جی[ پرلمن تقلید می کردم. در مدت کوتاهی که کالج بودم، نوشته هایم را منتشر می کردم که 
همه با تقلید از شــولمن نوشــته شده بودند و اصلًا حسی از خودم نداشتند. *چگونه سبک و سیاق خود را کشف کردید؟ به 
تدریج اتفاق افتاد؟نه، کاملًا تصادفی بود. نثر نویسی را به کلی رها کرده بودم و وارد تلویزیون شده بودم. می خواستم برای تئاتر 
بنویسم و در عین حال به عنوان کمدین در کلوپ ها کار می کردم. یک روز مجله ای از من خواست که چیزی برای آنها بنویسم، 
زیرا من یک کمدین نوظهور بودم و این قطعه را روی صفحه شطرنج نوشتم. در آن زمان من تقریباً با لوئیز لزر ازدواج کرده بودم. 
او آن را خواند و گفت: هه، فکر می کنم این خوب است. باید این را برای »نیویورکر« بفرستی. برای من، مانند دیگر افراد نسل 
من، »نیویورکر« مقدس بود. به هر حال، وقتی در یک تماس تلفنی گفتند که اگر چند تغییر ایجاد کنم، آن را چاپ خواهند 
کرد، شــوکه شــدم. بنابراین من به آنجا رفتم و چند تغییر دادم و آنها آن را منتشر کردند. این یک عامل بزرگ برای تقویت 
اعتماد به نفس من بود. بنابراین فکر کردم، خوب، چیز دیگری برای آنها بنویسم. دومین یا سومین چیزی که برای »نیویورکر« 
فرستادم بسیار به سبک پرلمن نزدیک بود. آنها آن را چاپ کردند اما نظرشان این بود که سبک خودم را پیدا کنم و من موافقت 
کردم. بنابراین هم »نیویورکر« و هم من در قطعات بعدی به دنبال آن بودیم. بالاخره از او هر چه بیشتر دور شدم. پرلمن، البته 

بسیار پیچیده بود؛ نوعی طنز بسیار غنی. همانطور که ادامه دادم سعی کردم کار را ساده کنم.

بررسی کارنامه یک اعجوبه فرهنگی؛

وودی آلن چگونه وودی آلن شد
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رافائل ۱۹ هندبالیست  را به اردو فراخواند

ورزشی

سرمربی اسپانیایی تیم ملی هندبال مردان ۱۹ هندبالیست را به اردو دعوت کرد. به گزارش ایسنا، سومین اردوی آمادگی تیم ملی هندبال مردان به سرمربیگری رافائل کاستیو 
اسپانیایی از ۱۴ تا ۲۳ دی در تهران برگزار می شود. به همین جهت رافائل هندبالیست ها را به اردو فراخواند. محمد سیاوشی، پویا نوروزی نژاد، رضا شجاعی، امیرعباس سلطانی، 
علی رحیمی کازرونی، رضا یادگاری، مهران رهنما، میلاد قلندری، وحید مسعودی، کامیار طاهری، یونس آثاری، یاسین کبیریان جو، امیرحسین فیروزبخت، سعید برخورداری، 

آرمان رحمانی، علیرضا پیرزاد اهوازی، محمد غلامی، سعید علی اکبری و محمدرضا کاظمی ۱۹ بازیکنی هستند که به این اردو دعوت شده اند. 


